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Morphological characters of honey bee, Apis mellifera L.,population in El-Beheira Governorate
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ABSTRACT
Morphological characters of honey bee, Apis mellifera L.,workers collected from 48 colonies representing 6 different districts (Damanhour, El-Dalangat, El-Mahmoudia, Etay-El-Baroud, Hosh Esa and Kafer EL-Dawar) were studiedthrough two years (2006 and 2007) to characterize honey bee population at El-Beheira Governorate. Fifteen morphological characters were selected. All measurements were made using Scan Photo technique. Statistical analysis revealed that there were significant differences among locations (P < 0.05) in all studied morphological characters during 2006, except for basitarsus width (BW). On the other hand, during 2007 there were significant differences among locations (P < 0.05), except five characters: forewing length (FWL), hind wing length (HWL), Distance D (DD) of forewing, hind leg femur length (FL) and hind leg basitarsus length (BL) were insignificant. The obtained results through the two years in all districts showed that tongue length (Ton L) means ranged from 5.24 to 6.05 mm, FWL means ranged from 8.65 to 8.86 mm, forewing width (FWW) means ranged from 2.88 to 3.03 mm, HWL means ranged from 6.04 to 6.18 mm and hind wing width (HWW) means ranged from 1.67 to 1.85 mm. The highest mean values of Cubital index (CI) and number of hooks (NH) were found to be 3.38 and 21.15, while the lowest mean values were 2.45 and 19.41, respectively. The highest means of Distance C (DC) and DD of forewing were found to be 0.83 and 1.91 mm, while the lowest ones were 0.79 and 1.82 mm, in respect. The highest mean of FL was found to be 2.29 mm, while the lowest one was 2.21 mm.The highest mean of hind leg tibia length (TL) was found to be 2.91 mm, while the lowest one was 2.78 mm. On the other hand, the highest and lowest means of BL were 2.18 and 2.07 mm, while the highest and lowest means of hind leg basitarsus width (BW) were 1.12 and 1.07 mm, respectively.
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الملخص العربي
الصفات المورفولوجية لمجموع نحل العسل .Apis mellifera L فى محافظة البحيرة

خالد صلاح عبد الحميد عيد، خليل عبدالله أحمد دراز، محمد عبد القادر منصور العو، حسام فرج إبراهيم أبو شعرة 
قسم مكافحة الآفات وحماية البيئة، كلية الزراعة، جامعة دمنهور

تم دراسة الصفات المورفولوجية لشغالات نحل العسل Apis mellifera L.التى تم جمعها من  48 طائفة تمثل 6 مراكز فى محافظة البحيرة (دمنهور، الدلنجات، المحمودية، إيتاى البارود، حوش عيسى، كفر الدوار) خلال عامين (2006، 2007) وذلك لتوصيف مجموع نحل العسل بمحافظة البحيرة. تم اختيار 15 صفة مورفولوجية. وتم  قياسها بواسطة تقنية Scan Photo technique. وأظهر التحليل الإحصائي وجود اختلافات معنوية (عند مستوى معنوية 5 %) بين المراكز فى كل الصفات المورفولوجية خلال موسم 2006 فيما عدا عرض الرسغ القاعدى للرجل الخلفية (BW). ومن ناحية أخرى  وجدت اختلافات معنوية (عند مستوى معنوية 5 %) بين المراكز خلال موسم 2007 فيما عدا خمس صفات وهى طول الجناح الأمامي(FWL) ، طول الجناح الخلفى(HWL) ، المسافة D(DD)  بالجناح الأمامي، طول فخذ الرجل الخلفية (FL) ، طول الرسغ القاعدى للرجل الخلفية حيث كانت الاختلافات بها غير معنوية. وأظهرت النتائج خلال عامي الدراسة على مستوى كل المراكز أن متوسط طول اللسان (Ton L) تراوح من 5.24 إلى 6.05 مم، متوسط طول الجناح الأمامي تراوح من 8.65 إلى 8.86 مم، متوسط عرض الجناح الأمامي(FWW)  تراوح من 2.88 إلى 3.03 مم، متوسط طول الجناح الخلفى تراوح من 6.04 إلى 6.18 مم، متوسط عرض الجناح الخلفى(HWW)  تراوح من 1.67 إلى 1.85 مم. وكانت قيم أعلى متوسطات لدالة الجناح(CI)  و عدد الخطاطيف(NH)  هى 3.38، 21.15 بينما قيم أقل متوسطات كانت 2.45، 19.41 على الترتيب.ومن ناحية أخرى كانت أعلى متوسطات لطول المسافة C(DC)  و طول المسافة D هى 0.83، 1.91 مم بينما أقل متوسطات كانت 0.79، 1.82 مم على الترتيب. وأظهرت النتائج أن أعلى متوسط لطول فخذ الرجل الخلفية المسافة كان 2.29 مم بينما أقل متوسط كان 2.21 مم. وكان أعلى متوسط لطول ساق الرجل الخلفية (TL) هو 2.91 مم بينما أقل متوسط 2.78 مم. ومن ناحية أخرى أظهرت النتائج أن أعلى وأفل متوسطات لطول الرسغ القاعدى للرجل الخلفية كانت 2.18، 2.07 مم مقارنة ب 1.12، 1.07 مم لعرض الرسغ القاعدى(BW)  على الترتيب.   
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